
 
Utlåtande, förslag till färdplan för den nationella utvecklingen av kulturturismen 
 
VFN 18.08.2022 § 105  
  
 
 
Beredning direktören för centralen för bildning och välfärd Kirsi Kinnunen, puh 0440 

555 250  
 

Färdplanen för den nationella utvecklingen av kulturturismen syftar till att 
definiera de nationella utvecklingsåtgärderna inom kulturturismen under de 
kommande åren och fungera som ett nationellt styrdokument inom 
Europaområdets kulturledsverksamhet. Undervisnings- och 
kulturminesteriet ber om utlåtande på förslaget senast måndagen 
19.9.2022. 
 
Bakgrund 
Färdplanen för kulturturismen främjar målet att stärka kulturturismen i 
statsminister Sanna Marins regeringsprogram. Bakom färdplansarbetet 
ligger även Finlands turismstrategi och flera olika kulturpolitiska strategier 
och riktlinjer. Förslaget till färdplan har utarbetats av en arbetsgrupp som 
tillsatts av undervisnings- och kulturministeriet. 
 
Målsättningar 
Huvudsyftet med färdplanen för kulturturismen är att skapa en gemensam 
inriktning för en hållbar och konkurrenskraftig kulturturism i framtiden. 
Åtgärderna i färdplanen syftar till att stärka kulturturismen i en föränderlig 
omvärld. 
 
Bifogat material, länkar: 

 https://www.lausuntopalvelu.fi/SV/Proposal/Participation?proposalId=9
3a22a4a-032e-4842-acde-26553ca58102&respondentId=00000000-
0000-0000-0000-000000000000&proposalLanguage=9ff64fe9-04da-
4471-9f0c-3f2016e71b4f 
 

 https://valtioneuvosto.fi/sv/projektet?tunnus=OKM038:00/2021 - Länk 
till sidan för färdplansprojektet i Statsrådets projektportal 

  
 

Föredragning    Kirsi Kinnunen 
 

Förslag Välfärdsnämnden bekantar sig med förslaget om färdplanen för den 
nationella utvecklingen av kulturturismen. Nämnden behandlar utlåtandet 
på följande möte. 
 

Beslut  Välfärdsnämnden bekantade sig med förslaget om färdplanen för den 
nationella utvecklingen av kulturturismen. Nämnden behandlar utlåtandet 
på följande möte.  

 
 
VFN 14.09.2022 § 117    
1126/12.03.00/2022    
 
 
Beredning direktören för centralen för bildning och välfärd Kirsi Kinnunen,  
 tfn 0440 555 250 
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Föredragning Direktören för centralen för bildning och välfärd Kirsi Kinnunen  

 
Förslag Välfärdsnämnden (14.9.2022) ger följande utlåtande: 
 Vilken är er övergripande syn på målen åtgärderna i färdplanen? 
 Färdplanen är mycket omfattande och allmänt tillämplig. 
 
 Hur ser ni på målen och åtgärderna i färdplanen utifrån er sektor eller 

verksamhet? 
 Målen är tidsenliga men på praktisk nivå dessvärre i många fall i 

barnaskor. Hållbar utveckling är en krånglig term, eftersom den lätt tolkas 
utgående från olika uppfattningar och erfarenheter. Också den politiska 
ståndpunkten för termen hållbar utveckling kan lätt bli föremål för 
tolkningar. Mången turist kämpar med en konflikt, då turism sällan utgör 
hållbar utveckling. 

 
 Era kommentarer om avsnitt 5.1 
 Det regionala samarbetet behöver utvecklas. Ett exempel på detta är 

Kungsvägenprojektet, som utvecklats under flera år. Det är inte många 
som vet vilket projekt det är fråga om, eftersom det genomförts på ett 
förlegat sätt: rutten är full av platser men det finns inget liv vid rutten. Varje 
år trycker man en papperskarta över rutten, som eventuellt delas ut 
någonstans. Projektets webbplats är bristfällig, och kartan har inte 
uppdaterats. 

 
 Vad produktifiering beträffar erbjuder Cursor Oy (Lovisa stad) lokala 

aktörer en utbildning i berättande för att utveckla produktifieringen. 
 
 Era kommentarer om avsnitt 5.2 
 Detta kräver attitydförändring, offentlig debatt och mycket utbildning. 

Kontroll kommer sannolikt att behövas en lång tid framöver, för att vi någon 
dag ska kunna koncentrera oss i mindre grad på nackdelarna med turism 
och i högre grad än nu på den positiva inverkan som turismen har på kultur 
och hållbarhet. 

 
 Det var inte många år sedan som Pirkka-Pekka Petelius bad om ursäkt för 

Velipuolikuu-sketcherna, där samer förlöjligades. Aake Kalliala fick stort 
utrymme i kvällstidningarnas löpsedlar när han motsatte sig detta och sade 
att man inte ska be om ursäkt för dessa gamla sketcher och att det inte var 
meningen att såra någon. En stor del av folket applåderade hans beslut 
och ansåg att man nog ska tåla skämt. 

 
 Många kommuner behöver tilläggsresurser, en aktör som medverkar i 

många frågor och styr verksamheten så att den blir mer ansvarsfull. Här 
lönar det sig säkert att dryfta olika synergifördelar. Ansvarsfullhet är en så 
viktig fråga att man aldrig kan ägna för mycket uppmärksamhet åt den. 

 
 Era kommentarer om avsnitt 5.3 
 ”När kulturen behandlas med uppskattning, framstår den som värdefull 

även för turisten. Välskötta, flerskiktade kulturmiljöer kopplar 
erfarenheterna till historien och ger turismen nya innehåll.” (översättning) 

 Viljan finns säkert hos alla, men detta bör vara en starkt styrande praxis, 
som rentav regleras genom lagstiftning. Kommunikationen och resurserna 
behöver säkert ökas. 

 
 Era kommentarer om avsnitt 5.4 
 ”Turisten vill också ha kontext för kulturinnehållet; varför är just detta 

innehåll intressant och vilken bakgrund har innehållet.” (översättning) 



 Turisterna är ofta erfarna och därför också krävande vad gäller innehållet. 
Det är utmanande att skapa digitalt innehåll som håller tillräckligt hög 
kvalitet. Innehållet behöver också stämma överens med verkligheten. 
Gränsen är hårfin. 

 
 ”Det behövs uppgifter om kulturturismens effekter också för att säkerställa 

att den är hållbar.” (översättning) 
 Det är viktigt att snabbt hitta ett forum för denna information: var samlas 

informationen, vem samlar den och hur sprids den. 
 
 Era kommentarer om avsnitt 5.5 
 Vilja finns, så också kreativt kunnande. Detta skulle eventuellt också 

fungera som ett samarbete på dellandskapsnivå, eftersom området har 
gemensamt kulturarv. På den egna regionens nivå kan samarbetet mellan 
föreningar och kommuner öppnas och höjas. 
 
Behandling: 
Fördragande föreslog på mötet att i punkt 5.2 stryks följande textdel. 
Det var inte många år sedan som Pirkka-Pekka Petelius bad om ursäkt för 
Velipuolikuu-sketcherna, där samer förlöjligades. Aake Kalliala fick stort 
utrymme i kvällstidningarnas löpsedlar när han motsatte sig detta och sade 
att man inte ska be om ursäkt för dessa gamla sketcher och att det inte var 
meningen att såra någon. En stor del av folket applåderade hans beslut 
och ansåg att man nog ska tåla skämt.     

   
Beslut Välfärdsnämnden godkände föredragandes ovannämnda utlåtande 

innehållande ändringförslaget gällande färdplanen för den nationella 
utvecklingen av kulturturismen. 

 
  


